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Trenutki
večnosti
Če sledimo najbolj pomembnim dogodkom v 
Talumu, lahko za pretekli mesec izpostavim sledeče:

Na področju anod se nadaljuje generalna obnova starih komor na kal- 
cinacijski Riedhammer peči. Po mnenju vodje tega projekta g. Dragana 
Mikše, poteka obnova po pričakovanju in bo zaključena nekaj dni pred 
planom. Zaradi tega je tam pravo gradbišče. Najprej se s težkim stro
jem razbija celotna delovna površina vsake posamezne komore. Po 
odstranitvi zdrobljenih ostankov in čiščenju prostora sledi obzidava, ki 
se izvaja v treh fazah. Ena skupina za drugo nadaljuje delo od dna do 
vrha komore. Ko je gradbeni del končan se vsaka komora sproti vključi 
v proces gretja in kalciniranja. Vseh 32 komor bo obnovljeno predvi
doma do konca aprila, ko bomo lahko rekli, da smo po štirinajstih letih 
obratovanja dobili novo obzidano peč. Bistveno spremembo vendar 
predstavlja novi sistem regulacije celotnega kalcinacijskega postopka. 
To pomeni, da bo krmiljenje temperatur, vlekov, podtlakov, menjavnih 
ciklusov in drugih parametrov procesa potekalo avtomatsko. 
Sedanjemu regulacijskemu sistemu sta dodana še dva nivoja. Najbolj 
pomemben je nadzorni sistem, ki funkcionira podobno kot procesno 
vodenje v elektrolizi. Po mnenju g. Igorja Toplaka, nosilca program
skega dela in g. Branka Spolenjaka, vodje nadzora montaže strojnega 
dela, bo na ta način, poleg tehnoloških parametrov, dosežena boljša 
preglednost procesa, boljša varnost obratovanja, potrebno bo manj 
fizičnega dela itd. Pravkar, pod nadzorom strokovnjaka iz 
Riedhammerja, poteka dokončni zagon novega regulacijskega sistema.

Zagon peči v novi elektrolizi C je zelo specifično organiziran in voden 
po posebnem programu. V ta namen so celotni postopek preverjali in 
poskusno izvajali na dveh pečeh, ki so jih medtem zagnali v obstoječi 
elektrolizi. Na osnovi tega so zapisali celotno proceduro. Strokovni 
vodja programa zagona je g. Vlado Predikaka. Določene so tri poseb
ne skupine. Prva ima nalogo, da vsak dan vključi dve peči na gretje, 
druga pa pripravi zagrete peči za zagon. Sam zagon izvaja posebna 
“štartna skupina” ki jo vodi g. Stanko Vajda. Po uspešnem zagonu 
prvih 10 peči so, tako kot je bilo v programu določeno, vodenje zago
na prevzeli vodji tiste izmene, v kateri se zagon izvaja. Pomembno je 
poudariti, da je dosedanji zagon potekal brezhibno po tehnološkem, 
varnostnem, kakor tudi v organizacijskem smislu. Kljub vsem možnim 
nevarnostim ni bilo niti praskice. Ko je bilo v pogonu že 58 peči je nas
tal nepričakovani zastoj tam, kjer smo najmanj pričakovali. Zaradi 
okvare enega od štirih transformatorjev je zagon začasno ustavljen. Po 
končanem popravilu in dodatni zaščiti ostalih transformatorjev se bo 
delo nadaljevalo. Obratovanje elektrolize, kakor tudi integracija novih 
peči s starimi poteka normalno.

Livarna nadaljuje svoj program, ki se nanaša na obratovanje nove peči 
za pretapljanje sekundarnega aluminija in posodobitev proizvodnje 
bram. Vodja celotnega projekta g. Zvone Banko je povedal, da je do 
sedaj bilo nekaj težav z opremo na peči za pretapljanje. Sam postopek 
se postopoma optimizira in se obenem izvaja učenje posluževanja, 
obvladovanje tehnologije ter organizacije dela. Dosežena je 60 odsto
tna kapaciteta od pričakovane. Ne smemo pozabiti, da pri tem gre za 
eno najpomembnejših strateških odločitev v Talumu, kajti s pretaplja- 
njem se mobilizira tudi zbiranje odpadnega aluminija, kar ima vse
stransko korist. Novi postopek litja bram je podrobno opisan na dru
gih straneh Aluminija. Vodstvo projekta je zaupano g. Darku 
Varžiču.Trenutno zadeva poteka po planu, posebej je treba poudariti, 
da kvaliteta bram ustreza pričakovanju.

Razen omenjenega so v Talumu potekale aktivnosti pri pripravi letne
ga poslovnega poročila, financiranja projekta, zaključuje se izo
braževalni ciklus tujih jezikov itd. Na področju kulture smo doživeli dva 
izjemna dogodka. V Ljubljani je bila uspešno organizirana razstava 
likovnih del zbirke Talum. Posebej odmeven je bil dokumentarni film 
“Trenutki večnosti,” ki so ga dvakrat ponavljali na nacionalni televiziji. 
Gre za zgodbo o mojstru fotografije Stojanu Kerblerju. Velik del filma 
govori tudi o naši tovarni. Filma se ne da razložiti, treba ga je videti. Če 
mene vprašate, lahko rečem, da vsakdo, ki kaj velja mora to storiti. 
Video posnetki so dostopni.

Ivo Ercegovič



Spremembe v vzdrževanju
Struktura in obseg proizvodnje TALUM-a sta se v zadnjih štirinajstih letih bistveno spremenili. V tem obdobju so bile ukinjene proizvodnje gli
nice, aluminija v elektrolizi A, pare in programi litja hlebčkov, čistega aluminija ter žice. Temu ustrezno so se ukinjali oddelki vzdrževanja name
njeni tem področjem. Del vzdrževalniških dejavnosti, ki niso bile neposredno povezane s proizvodnimi procesi smo izločili iz TALUM-a. Nove 
naprave so po drugi plati pogojevale nove strokovnjake in nove oddelke.

Kmalu se je izkazalo, da sta prostorska 
razpršenost vzdrževalniških delavnic in 
obstoječa organiziranost om ejitvi za 
učinkovitost in uspešnost vzdrževalniških 
dejavnosti. S povečevanjem obsega vseh 
proizvodnih programov so postajale vse 
bolj kritične zmogljivosti naprav, ki na 
nekaterih področjih kontinuirne proizvod
nje presegajo 90%.

Zgornja dejstva so bila povod za pričetek 
obsežnih sprememb v DE Vzdrževanje. V 
prvi fazi smo izvedli obnovitvena dela na 
Strojni delavnici glinice ter v elektrolizi A 
zgradili delavnico za obnovo elektroliznih 
naprav. Obnovili smo obstoječe naprave in 
dokupili manjkajoče stroje ter naprave.

Sledila je preselitev servisa vozil in Strojne 
delavnice aluminija v skupne prostore, 
kamor se je preselilo tudi vodstvo 
vzdrževanja, V letu 2001 smo uvedli 
sistem spremljanja intervencij -  vzdrževal
niških posegov, ki niso vnaprej predvideni. 
Analize pogostosti in trajanja intervencij so 
jasno pokazale, da je potrebno bistveno 
povečati obseg in kakovost preventivnega 
vzdrževanja.

Če želimo doseči glavni c ilj sprememb, to 
pa še zdaleč ni več le vzdrževanje prvotne
ga stanja naprav, ampak predstavlja izb
oljšanje vidikov kvalitete, zanesljivosti in 
še posebej razpoložljivosti in gospodarno
sti, je potrebno vsebinsko spremeniti tudi

organizacijo vzdrževalniških dejavnosti.

Zavedamo se, da so pri vzdrževanju proce
sne tehnike potrebna specifična znanja, ki 
jih  bomo še vnaprej organizirali znotraj 
podjetja, da pa je manj zahtevna dela in 
standardna vzdrževalniška dela, katerih 
kvalitetne ponudbe je v našem okolju 
dovolj, bolje prepustiti tujim  izvajalcem. 
Izdelavo opreme bomo prepuščali speci
aliziranim podjetjem, saj sami zanje nima
mo ustreznega kadra, izkušenj in tudi ne 
vidimo možnosti konkurenčnega nastopa
nja na svetovnem trgu.

Reorganizacija vzdrževanja torej obsega 
krčenje skupin tekočega vzdrževanja na 
račun povečanja oddelka elektro vzdrževa
nja in ustanovitve novega oddelka za izva
janje remontov in večjih popravil. Pri tem 
je bistvenega pomena ločitev nalog 
tekočega vzdrževanja od servisnih dejav
nosti in izdelave priprav. Na ta način se 
bodo nedvoumno definirale pristojnosti in 
odgovornosti oddelkov, kakor tudi posa
meznikov odgovornih za določeno 
področje.

V kadrovskem pogledu reorganizacija ne 
predstavlja bistvenih sprememb, saj bodo 
v novi organizaciji razporejeni vsi sedaj 
zaposleni v DE Vzdrževanje. S prerazpore
ditvijo delavcev z višjo in visoko strokovno

izobrazbo na vodstvena mesta bomo vode
nje na kritičnih področjih izboljšali.

Zavedamo se, da je primerna organizacij
ska struktura le ogrodje za učinkovito 
organizacijo, ki je zraven ustreznih predpi
sov in navodil v veliki meri odvisna od 
znanja in organizacijskih sposobnosti 
ljudi, ki vzdrževanje vodijo.

V TALUM-u smo se že navadili na stalne 
spremembe, ki spremljajo razvoj sleherne
ga podjetja. Spremembe v proizvodnjah, 
nova spoznanja, kakor tudi spremembe v 
neposrednem okolju podjetja bodo tisti 
dejavniki, ki bodo pogojevali še nadaljnje 
korake racionalizacije vzdrževanja, kajti 
vedno se bomo vprašali:
Ali lahko kaj delamo bolje?
Kaj naj delamo sami?
Kaj naj damo delati zunanjim izvajalcem?

Izkušnje iz sveta nam kažejo, da se servi
sne dejavnosti vse bolj prepuščajo zuna
njim izvajalcem, tekoča vzdrževanja pa se 
vse bolj zlivajo s proizvodnimi dejavnost
mi.

Član Uprave Bojan Žigman
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Posodobitev proizvodnje bram
Proizvodnja bram je bila v preteklih letih namenjena predvsem zagotavljanju potreb Impola iz Slovenske Bistrice. Zaradi povezanosti podjetij 
je bil koncept proizvodnje podrejen le enemu kupcu, omejene količine proizvedenega aluminija pa niso dopuščale možnosti prodaje bram 
drugim kupcem.

S povečanjem proizvodnje primarnega aluminija in talilnih 
kapacitet v livarni se je situacija močno spremenila. V 
MPPAL-2 zastavljeni cilj proizvesti 40 .0001 bram letno je 
uresničljiv, tvegana in vprašljiva pa je prodaja celotne pro
izvodnje izključno enemu kupcu.

Da bi zmanjšali tveganje nihanja naročil zaradi potencial
nih težav v Impolu, bomo morali za del prostih kapacitet 
poiskati še druge trge. To ne bo niti najmanj lahka naloga 
saj je omejitev za prodajo več, najpomembnejše ovire pa 
so:

□  majhne šarže in predvsem majhne dimenzije bram 
omejujejo število potencialnih uporabnikov, (za primerja
vo, največja v Talumu proizvedena brama tehta okoli 7 1, v 
firm i Alunorf s proizvodnjo več kot m ilijon ton letno pa 
teža ene brame presega 3 0 1)
□  kakovost bram mora biti preverjena in potrjena pri 
uporabniku, to pa za Talum pomeni proizvodnjo testnih

izločanje nekovinskih uključkov, je pred vstopom v razde
liln i žleb vgrajen zm ogljiv keramični filter.

-  Livni sistem je nadgrajen z avtomatsko regulacijo preto
ka taline, programska oprema pa omogoča avtomatski 
nadzor litja. Na ta način je omogočen popolni nadzor liv
nih parametrov in s tem ponovljivost kakovosti proizvo
dov.

V aprilu bo zaključeno šolanje operaterjev na proizvodni 
lin iji,  in postopoma bomo povečevali proizvedene 
količine.

V mesecu avgustu bo izveden zagon nove 4 0 1 livne peči, 
ki je v fazi izgradnje. S tem bomo povečali kapaciteto pro
izvodnje, ki jo danes omejuje premajhna 1 5 1 livna peč.

Zvone Banko

količin in dolgotrajno usklajevanje zahtev oz. kakovostnih 
karakteristik
□  razviti bo potrebno tehnologijo litja zlitinskih bram, s 
katerimi nimamo veliko izkušenj

Na področju raziskave trga so začetne aktivnosti v teku, v 
proizvodnji pa poteka zagon novo inštaliranih proizvodnih 
naprav. Nove naprave bodo izboljšale naše možnosti za 
uspeh, najpomembnejše pridobitve pa so:

- Zamenjava zastarelega pretočnega filtra kapacitete 10 t/h 
s filtrom , ki omogoča pretok 35 t/h. Menjava bo 
omogočila predvsem kakovostnejšo proizvodnjo bram za 
izdelavo folij. Prvi rezultati filtriranja kažejo bistveno nižjo 
koncentracijo vodika, kot smo jo dosegali z uporabo sta
rega filtra.

- Za povečanje varnosti proizvodnje in učinkovitejše



Ni dneva brez angleščine
Sredi aprila se bodo končali tečaji angleškega jezika, ki jih je skupaj obiskuje petdeset naših sodelavcev. Na prvi, drugi, tretji in četrti stopnji 
so predavali: Boštjan Predikaka, Tina Cerkvenik, Tomaž Klajderič in Maja Križanič, vsi zunanji sodelavci Zavoda za izobraževanje DOBA. K 
pogovoru sem povabila Majo Križanič, predavateljico z najdaljšim stažem v Talumu.

Maja Križanič

1/ Talum prihajate več let, da ste skoraj že 
naši. Koliko pa smo mi vaši?
Prihajam četrto leto in občutek je obojestran
ski. V Talumu sem rada. Ne samo zaradi sku
pine, ki je zdaj že na četrti stopnji. Nekako ste 
se mi prikupili že prvi dan. Na Dobi, kjer

tako skupino je dosti lažje in lepše delati.

Kolikšno je idealno število v skupini in koli
ko skupin naenkrat zmorete?
Najlažje je delati s skupino, ki šteje sedem 
ljudi. Zgodi pa se, da jih je tudi petnajst, kar 
je veliko preveč. Maksimalno sem imela štiri 
skupine venem tednu.

Si zapomnite ljudi, jih spremljate, veste, 
kako bodo napredovali?
Ko se neka stopnja konča, skoraj zagotovo 
vem, kdo bo šel naprej, kdo bo obupal, kdo 
ima preveč dela itd. Imam občutek, s kom se 
bom srečala naslednje leto. Več ali manj 
imam vedno prav in ljudi si dobro zapo
mnim.

Kakšni so naši učenci?
Zelo vestni in pridni. Občudujem jih. Pa ne le 
vaše, ampak vse, ki se odločijo, da ob službi, 
družini in domačih obveznostih obiskujejo še 
tečaj, ki jim prav tako nalaga delo doma.

Četrta stopnja angleščine

vsako jesen planirajo razpored predavateljev, 
je vsem jasno, da je Talum moj.

Kdo so (poleg naših) vaši učenci: zaposleni 
iz raznih podjetij, osnovnošolci, otroci, sta
rejši? S kom je najlažje delati? Kakšne so 
vaše izkušnje?
Meni najbolj ustreza način dela s starejšimi. 
Otrok nisem učila, razen v času študija, ko 
smo imeli nastope. Veliko imam individual
nega učenja, vendar med temi ni majhnih 
otrok. Moj najmlajši učenec je bil iz sedme
ga razreda osnovne šole, najstarejši pa je štel 
57 let in lahko povem, da je v dveh letih obv
ladal angleščino. Dokaz, da za učenje jezika 
nikoli ni prepozno. Vsak se lahko nauči. Tisti, 
ki ima posluh za jezik prej in lažje, tisti, ki ga 
nima, mora vložiti več truda.
Rada delam z odraslimi iz preprostega razlo
ga, ker se ti. ljudje sami odločijo za tečaj, 
imajo neko notranjo motivacijo, ne pridejo 
zato, ker morajo, ampak zato, ker želijo. S

Vprašajte jih in povedali vam bodo, da sem 
grozna kar se tiče domačih nalog.
Imajo veliko volje in energije. Tudi če pridem 
utrujena, me že po petih minutah napolnijo s 
pozitivno energijo. Občudujem jih, da zmore
jo tak tempo.

Kaj imajo pri urah najrajši. Je kdo posebno 
navdušen nad slovnico?
Verjetno obstajajo tudi takšni, a jih še nisem 
srečala. Radi imajo konverzacijo. Veliko se 
pogovarjamo. Vzamemo kakšno aktualno in 
zanimivo temo in o njej razpravljamo.

Pa ni zadreg zaradi pomanjkanja besednega 
zaklada. Si stavek v mislih sestavijo v slo
venščini in ga potem prevedejo?
Na začetni stopnji so tudi zadrege, toda 
sčasoma začnejo razmišljati v angleščini, saj 
niti ni časa, da bi prevajali. Ko se človek veli
ko pogovarja, pozabi na svoj jezik in ga 
popolnoma izklopi.

Tretja stopnja angleščine s predavateljico Tino Cerkvenik

Radi predavate?
Z velikim užitkom.

V čem je čar vašega poklica. Kaj vam daje 
največje zadovoljstvo?
Ko nekdo začne iz nič, se z zadovoljstvom uči 
in je dovolj vztrajen, da doseže nivo, ne da 
samo razume in piše, ampak se tudi brez 
težav pogovarja. Ko vidim, da nekdo s tru
dom in veseljem osvoji znanje, ki si ga je 
želel. To je ena plat zadovoljstva. Druga pa 
so zadovoljni obrazi tečajnikov. Na tečaju ni 
lepšega kot videti zadovoljne ljudi, ki jim je 
všeč to, kar delamo.

Kaj storite, ko v skupini popušča koncentra
cija?
Klepet absolutno pomaga. Seveda v 
angleščini. Za kratek čas se umaknemo od 
knjige in programa.

Kaj delate, ko ne učite?
0, ti trenutki so zelo redki. Prevajam. Moj 
dan ne mine brez angleščine. Poleti, ko je 
konec tečajev, pa si privoščim dolge počitni
ce. Rada imam morje.

Udeleženci v vseh skupinah resno in vestno 
obiskujejo predavanja. Zakaj so se odločili za 
tečaj in kako so zadovoljni, sem vprašala štiri 
udeležence.

Branko Juršek:
Ljudje se učimo celo življenje. Eno takšnih 
področij je poznavanje tujih jezikov, ki je 
nujno potrebno, če hočemo slediti razvoju 
moderne družbe. Prepričan sem, da bo aktiv
no znanje tujih jezikov kmalu (v kolikor že ni) 
potrebno za sporazumevanje tako v širši 
družbi kot v službi, da o tujini in tujih partne
rjih sploh ne govorim. V Talumu je izo
braževanje dobro organizirano, vsak posa
meznik pa mora biti pripravljen žrtvovati tudi 
nekaj svojega prostega časa. Moje mnenje 
je, da bi se lahko teh tečajev (glede na orga
nizacijo in pogoje) udeležilo več slušateljev, 
sam pa sem se odločil, da grem v tem prime
ru do konca.

Bojan Brence:
V trenutku, ko je vodja sporočil o možnosti 
izobraževanja angleščine v tovarni, sem se 
prijavil. Vzrokov je seveda kar nekaj: uporab-

Prva stopnja angleščine



nost angleškega jezika na strokovnem 
področju vsa leta mojega šolanja sem se učil 
angleški jezik, splošna razgledanost in tudi 
brezplačno šolanje.
Organiziranost tečaja je na nivoju (literatura, 
prostorsko, pripomočki) in tudi s predavate
ljem smo se odlično ujeli. Res, da sem moral 
žrtvovati prosti čas, ki ga tudi zaradi hobija 
nimam na pretek, ampak drugače pač ne gre, 
če hočeš osvojiti oziroma potrditi znanje 
angleščine.

Alojz Steiner:
Za tečaj angleščine sem se odločil zaradi 
službenih potreb in tudi čisto osebnih. Všeč 
mi je, da se odvija v tovarni takoj po službi. 
Veliko več časa in energije bi šlo, če bi se 
moral voziti v Maribor, ali kam drugam, pa še

skupaj s sodelavci sem. Zelo sem zadovo
ljen.

Irena Levanič:
Za tečaj angleščine sem se odločila, ker bi 
rada poglobila znanje angleščine. Prav tako 
sem nenehno v stiku s tujino in mi tak tečaj 
da ogromno novih besed, predvsem pa 
možnost izražanja v tujem jeziku.
S predavateljico sem zelo zadovoljna, saj 
teme podaja jasno in zanimivo, tako da že s 
predavanj odnesem ogromno. 1 
Glede tečaja pa nimam pripomb, upam le, da 
ga bom lahko nadaljevala na višji stopnji in z 
isto predavateljico.

Vera Peklar Prva stopnja angleščine

Izobraževalno bogati 
meseci
Talum že od nekdaj skrbno načrtuje izobraževanje in vanj vlaga veli
ko sredstev. Zaposleni se zavedajo, kako dragocena naložba je zna
nje in koristijo ponujene možnosti tudi za tista izobraževanja, ki so v 
prostem času. Kljub izrednemu delovnemu tempu in dodatnih 
zadolžitvah pri projektu MPPAI, tečejo izobraževanja nemoteno. V 
prvih treh mesecih smo v Kadrovski službi in delovnih enotah organi
zirali več oblik izobraževanj, ki so jih vodili domači in zunanji izvajal
ci. Skupaj je bilo 8235 ur izobraževanj, ki se jih je udeležilo 1245 
delavcev Taluma in družb.

1. Področje vodenja
Motiviranje in nagrajevanje zaposlenih, 
Treniranje trenerjev, Sodelovane delav
cev pri upravljanju 
Skupaj 50 udeležencev

2. Področje kakovosti, okolja, zdravja in 
varnosti pri delu
Seznanili smo se z novostmi standarda 
ISO 9001:2000, kjer so notranji preso
jevalci z izpitom potrdili svojo uspo
sobljenost, z izvajanjem notranjih pre
soj za področje ISO 14001, spoznali 
okoljske takse in elektronsko obvlado
vanje podatkov.
Skupaj 348 udeležencev

3. N a področju računalništva smo imeli 
začetni 30 urni tečaj in začetni 15 urni 
tečaj AutoCad in začetni tečaj Access. 
Skupaj 27 udeležencev

4. Na področju strokovnega in funkcional
nega usposab ljanja je  bilo  veliko  inter
nih usposabljanj:
-  usposab ljanja za delo, kamor sodijo 
uvajalni seminar za novosprejete, uspo
sabljanja za posluževanje raznih naprav 
od stiklanih naprav, oblikovalnika, uva
janje v dela talilec livar, operater, sezna
nitev z novini napravami in njihovim 
delovanjem, procesno vodenje itd.)

Skupaj 392 udeležencev
-  redna p erio d ičn a  u sp o s ab lja n ja  -
požarna varnost in varstvo pri delu 
Skupaj 200 udeležencev
-  usposab ljan ja za notranji transport -
žerjavovodja, privezovanje bremen, vsi 
vozniki, od ECL vozila, elektro vozička, 
viličarja, vozila za menjavo anod, pre
voz tekočega alum inija itd ... )
Skupaj 70 udeležencev

6. Obnovitveni tečaji -  obnovitveni ener
getski izpit, izpit za posluževanje naprav 
za zemeljski plin.
Skupaj 158 udeležencev

Zaposlenost v Talumu 
in hčerah-31 .3 .2002
Talum 1038

Alin 13
Vital 33
Revital 113
Lego A 22
Vargas Al 46
Storal 22

Pet minut za 
Aluminij z 

dr. Nado 
Zupan

Februarja so se naši vodje delovnih 
enot in služb udeležili seminarja, ki 
ga je vodila dr. Nada Zupan. 
Poudarek predavanja je bil na 
sodobnem pristopu vodenja in 
predvsem o vlogi motiviranja zapo
slenih, značilnosti sodobnih siste
mov motiviranja zaposlenih, moti
vacijski vidik plač in nagrajevanja, 
učinkovito povezovanje plač in 
nagrajevanja z uspešnostjo. 
Predavateljica je predstavila tudi 
primere boljših praks v slovenskih 
podjetjih. Enega od kratkih odmorov 
je prijazno namenila odgovorom na 
naslednja vprašanja.

Lahko  našte jete te m e ljn e  m o tiv e  za delo?
Težko je reči, kaj so splošni temeljni 
m otivi za delo, ker se razlikujejo od 
posameznika do posameznika. Zagotovo 
se v slovenskem okolju  kot m otiv čedalje 
bolj pojavlja plača. Še vedno so zelo 
v isoko  dob ri odnosi med sodelavci, 
zanim ivo delo, varnost zaposlitve  in 
podobno. Odvisno od tega, kaj posame
znik želi in pričakuje.
V Talumu ste delali raziskavo in veste, 
kaj je za vas pomembno.

Kaj zap o s len e  n a jb o lj d em o tiv ira ?
Demotivira predvsem občutek, da dobiš 
manj kot si pričakoval, da podjetje do 
tebe nima poštenega odnosa. To se 
nanaša na m arsikaj. Na prim er nekdo 
drug dobi projekt, za katerega si ti bolj 
primeren, ali nagrado, za katero m isliš, 
da bi jo  m oral dob iti tud i ti . . .  
Dem otivirati je ve liko  lažje kot m otivirati. 
Zgodi se zelo h itro in prim erov je veliko.

Dr. Nada Zupan

Ne moreš biti dovolj m otiviran, če je 
celotno okolje takšno, ki ne m otivira

Kakšni so so d ob n i tre nd i na p o d ro č ju  
n agrajevan ja?
Slovenija sledi smernicam, ki se pojav
lja jo v svetu in za katere je značilno, da 
se povečuje g ib ljiv i del plače, ki je odv i
sen od uspešnosti. Poudarek je v dopo l
njevanju sistemov, ki so jih  podjetja že 
imela, kjer poskušajo uvajati sisteme 
skupinskega nagrajevanja, a li celo 
nagrajevanja na podlagi uspešnosti ce lo
tnega podjetja, kjer je možno postaviti 
bolj objektivna m erila kot na ravni oce
njevanja posameznika.

Kam  po vašem  m n e n ju  so d i T a lu m ?
Talum ima zelo veliko stvari, predvsem v 
širšem sm islu  plač in nagrajevanja, ko 
ne gledamo le na denar, ki ga dobim o, 
ampak tud i na vse druge stvari. Po tem, 
kaj vse nudi zaposlenim , zagotovo sodi 
med vodilna podjetja v S loveniji. Vaša 
de javnost pa ve rje tno  ne om ogoča 
posebno visokih  izplačil plač, in poznam 
podjetja, ki so v tem pogledu na boljšem.

Pogovarjala se je Vera Peklar



DE Vzdrževanje

Pred nami so novi izzivi
Veliki pano ob cesti sredi tovarniškega dvorišča nas nagovarja z eno samo besedo: rastemo. Dovolj za vse, ki spremljamo to rast in tudi zuna
nje obiskovalce, kajti že pogled na levo stran dvorišča pove skoraj vse. Skoraj, kajti tudi stare naprave v piroizvodnih halah dobivajo novo 
podobo, da bodo prenovljene lahko kos še zahtevnejšim nalogam. Mnogo tega je videti prav v delovni enoti Anode, kjer se pod "novo oble
ko stare dame’’, kakor je imenoval stavbo proizvodnje anod Bogdan Lukman, skrivajo nove in obnovljene naprave. Več o tem bomo pisali v 
prihodnji številki. Tokrat dajemo besedo vzdrževalnikom, ki skrbijo za vzdrževanje naprav v proizvodnji anod in z zadovoljstvom ugotavljajo, 
da je bilo delo pri prenovi in generalnem remontu, pri katerem so sodelovali, dobro opravljeno.

Pred prenovo

”V anodah sm o b ili deležni vlaganj v naprave in pred
vsem v izboljšanje kakovosti proizvodov, zato je b ilo  
potrebno stare naprave obnoviti, da se bodo lahko 
enakovredno kosale z novim i. Vzdrževanje je sodelo
valo -  ob rekonstrukciji osta lih  lin ij in naprav -  z obno
vo na krogelnem  m linu , gne tiln iku , predgrelnem  
polžu, mešalnem polžu, d rob iln iku  in vseh napravah, 
ki so povezane v tehnološke lin ije  pro izvodnje  anod,“ 
je povedal Bogdan Lukman.

Vzdrževanje je odigralo pomembno vlogo pri projektu 
Povečanje dimenzij anodnih blokov.

“Obstoječe naprave je b ilo  potrebno predelati in p rila 
god iti na novo d im enzijo  anodnega bloka. Tako sm o v 
celoti razstavili ob likova ln ik  in izdelali nove segmente, 
p rilagod ili transportne košare na viseči progi, va ljčno 
progo, sk lad iščn i m anipulator, č is tiln i stro j. Lahko bi 
rekli, da smo preverili vse naprave v sestavlja ln ic i, saj 
je b ilo  potrebno opraviti kar nekaj predelav na napra
vah, da odgovarja jo  novi d im enziji anodnega bloka.
Pri predelavi, obnovi in generalnih rem ontih nam ni 
b ilo  lahko. Velikokrat sm o se ubadali s p roblem i, ki so 
b ili trnovega značaja. K ljub  najeti delovni s ili, ki je 
sodelovala pri remontu, sm o delali tudi popoldne, ob 
sobotah in nedeljah, da bi uspeli končati po začrtanem 
planu. Zaradi tehn ičn ih  ov ir smo nekoliko zam ujali pri 
rekonstrukciji, sam remont, to je treba poudariti, smo 
opravili v planiranem  roku .”

Po treh mesecih proizvodnje ugotavljate, da anode 
“lepo prihajajo ven”.

“ Posebno zadovoljstvo daje celotni skup in i vzdrževal- 
n ikov občutek, da je lahko vsak odigra l svo jo  vlogo od

gnetilca do drob iln ika  in predvsem pri prenovi ob liko 
va lska . Pri prenovi skladiščnega m anipu la torja  so 
sodelovali tud i zunanji izvajalci, npr. Metalna - SRM, 
ki je pooblaščena za tovrstne naprave, saj je b ilo 
potrebno p ridob iti nova dovoljen ja  z vsemi preračuni 
za novo d im enzijo  in nove obrem enitve.”

Sodelovali ste tudi pri projektu, ki je tekel vzporedno, 
pri obnovi fasade na stari zgradbi proizvodnje anod.

Razlika med starim in novim je očitna. Toliko bolj, ker 
se ureja tudi okolica. Nastale so nove gredice, zeleni
ce, živa meja, odpadki so na točno določenih 
mestih...

“ Res je. To je rezultat novega razm iš ljan ja  in 
osveščenosti. Po vseh standardih, ki smo si jih  zadali, 
je tud i skrb za okolje del doprinosa, ki ga lahko prispe
va vsak posamezni delavec.

Namen preobleke zgradbe pa je b il preprečiti propada
nje starega, energetsko zaščititi objekt, izboljšati dnev
no svetlobo ter s tem zagotoviti boljše delovne pogoje 
v njem j n  zapreti skladišče koksa pred vremenskim i 
vp liv i. Želel bi pohva liti tud i zunanjega izvajalca del 
Tehnograd. K ljub  naporn im  poga jan jem  pred 
začetkom del, lahko danes z zadovoljstvom  rečem, da 
so b ili dobro organizirani in so delo dobro o p rav ili”

V zelo kratkem času je bilo opravljeno veliko delo: 
remont, prenova, nova zunanja podoba. Si torej 
vzdrževalniki lahko oddahnete?

“Nikakor. Pred nami so nove naloge in novi izzivi. 
Doseženo moramo ohraniti na tem n ivo ju  in novim  
napravam dati kontinu irano vzdržljivost. C ilj je 90 
odstotna razpoložljivost naprav v p ro izvodn ji. Mi 
bomo delali predvsem na preventivi in na še bolj 
natančnem planiran ju  vseh del. V ta namen nas čaka 
reorganizacija v vzdrževanju. C ilji so visoki in verja
mem, da so z dovo lj dobrim  pristopom  in organizira
nostjo  tudi u re sn ič ljiv i.”

Vera Peklar

Po prenovi



Kjer odpove m atem atika ali kaj im ata 
skupnega biologija in računalništvo?
Čeprav štejemo matematiko za osnovo znanosti, ki nam pomaga razumeti dogajanja v naravi, z njeno pomočjo načrtujemo proizvodnjo, krmi

limo naprave, potujemo v vesolje, gradimo stolpnice in še marsikaj drugega, pa se moramo velikokrat zateči k drugim pripomočkom. Klasična 
znanost zahteva red, natančnost, logično zaporedje rešitev, išče se racionalna pot do rešitve, ki je v vsakem trenutku poznana in nadzorova
na. Narava pa le redko pozna samo eno pot do rešitve, ne obstaja najboljša rešitev (človek je najvišje razvito živo bitje na Zemlji - ali je zato 
popoln?), številni - na videz neodvisni dogodki, pripeljejo do novih vrst, ki so prilagojene na nove pogoje, skratka narava poskrbi, da se sistem 
po vsaki katastrofi (poplave, izumrtje določenih vrst, eksplozija populacije določene vrste, ...) vrne v stabilno stanje. Brez osrednjega nadzo
ra! Naravni sistem se proti neskladju z okoljem bori s prilagajanjem (z evolucijo po Darwinu), ki je odgovor na nenehne spremembe. Čeprav 
so ravno te številne spremembe krivec za propad marsikaterega sistema (naravnega ali proizvodnega), pa so na dolgi rok tudi “glavni krivec” 
za razvoj vse popolnejših in zapletenejših sistemov.

Kaj imajo torej živi in umetni (proizvodni) sistemi skupne
ga? Naslednja slika prikazuje podobnost v hierarhiji in 
načinu snovanja pri živih in umetnih sistemih. Procesa 
snovanja in združevanja potekata pri živih organizmih v isti 
smeri in sočasno, smiselnost nekaterih vmesnih stanj pa 
se pokaže šele v kasnejših generacijah. Ta vmesna stanja 
lahko štejemo za tekmovanje ide j.
Umetni sistemi pa nastajajo vodeno - od zgoraj navzdol. 
Najprej se zasnuje celota, nato šele ustvarjanje osnovnih 
sestavin in nazadnje združevanje sestavin v delujočo cel
oto. V nasprotju z živim i sistemi, ki imajo ogromna števi
la osnovnih sestavin (celic), imamo v umetnih sistemih

Hierarhija pri živih in umetnih sistemih
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opraviti z omejenim številom osnovnih sestavin z razme
roma preprostimi medsebojnimi vplivi (samo tisti, ki so 
ocenjeni za pomembne).
Živi organizmi imajo zaradi enovitosti, povezanosti snov
ne in informacijske (genetske) vsebine, številne prednosti: 
samorazmnoževanje, samoorganiziranost, avtonomnost, 
sposobnost učenja, sposobnost prilagajanja. Živi sistemi 
so zato sposobni reproducirati enako ali celo bolj zaplete
ne potomce, medtem ko so umetni sistemi (roboti) spo
sobni izdelovati zgolj preproste umetne sisteme.

S posnemanje sistemov prenosa informacij (genski zapisi) 
so bili razviti mehanizmi za iskanje najugodnejše (želene) 
rešitve v množici možnih, ki so dobili skupno ime -  genet
ski algoritmi. Primer: s pomočjo tehnoloških postopkov in 
matematičnih formul opisujemo tehnologijo pridobivanja 
proizvoda in tudi sam proizvod, pa vendar enaki postopki,

ki se ponavljajo dneve in leta ne pripeljejo do popolnoma 
enakega proizvoda. Ne poznamo natančne poti in torej ne 
matematične rešitve, zato pa vemo kaj želimo.
Iščemo najugodnejši proizvodni program, najcenejši pro
izvod, proizvod z najvišjo stopnjo pokritja, optimalen 
postopek, najugodnejšo naložbo, najkrajšo pot, . . .  Na 
osnovi množice podatkov o preteklosti naročil, proizvo
dnih nalogov lahko ugotavljamo vpliv dejavnikov kot so 
cene posameznih surovin, izmen, časov trajanja operacij, 
pa tudi takšnih kot je valutni tečaj, borzna cena, borzni 
indeks,...

Namesto operacij seštevanja in množenja, ki jih  poznamo 
v klasični matematiki, se v genetskem algoritmu uporab
ljajo operacije križanja, reprodukcije, mutacije in številne 
kombinacije le-teh.

Preprost primer križanja:

S T A R Š I  
P e tra  \ S V E T

O T R O C I  
P e tra  K R IŽ A J

STARŠI: OTROCI:
M a ja  1 K O R E N
P e te r  \ K A L A N M a ja  K A L A N

STARŠI OTROCI
M ih a  1 G O R E N C J u re  G O R E N C
J u r e  \ K O Š IR M ih a  K O Š IR

Pri tem je z I označena točka križanja, ki se lahko poljub
no spreminja. Reprodukcijo lahko ponazorimo z nasled
njim zaporedjem sprememb:

In mutacijo ponazarja naslednji primer:

Seveda so to le ilustracije in principi delovanja tega meha
nizma, pravo uporabno vrednost dobimo šele, če imamo 
opraviti z zelo velikim  številom problemskih nizov (orga
nizmov), kjer druge metode praktično odpovedo in so soo
dvisnosti zaradi številčnosti neobvladljive. Te operacije se

uporabljajo za tvorbo novih kombinacij in iskanje rešitev, 
ki so najbližja želeni.
Metoda se je izkazala kot izredno uporaben in zanesljiv 
pripomoček pri planiranju, iskanju optimalnih rešitev v 
proizvodnji, bančništvu, omrežjih, ...
Zelo znan primer, k je bil rešen s posnemanjem evolucij

skih pravil je tako imenovan “Problem potujočega trgov
ca” , kjer imamo opraviti z iskanjem najugodnejšega zapo
redja poti med številnim i mesti. Recimo, da želimo z 
začetkom v Ptuju obiskati predstavništva trgovskih hiš v 
vseh večjih slovenskih mestih. Kako bi potekalo zapored
je obiskov, s ciljem  da na začrtani poti opravimo najmanj 
kilometrov? Čeprav se problem zdi na videz preprost, pa 
postane izjemno zapleten pri velikem številu mest..

Potrebovali bi kar nekaj časa, preden bi preverili vse 
možne kombinacije (ki jih  je več kot 8,71 * 1010), sistem pa 
nam je na povprečnem osebnem računalniku sposoben 
odgovoriti v manj kot 15-ih sekundah in nam predlagati 
rešitev.
Pravilno nastavljen sistem, modeliran s posnemanjem 
obnašanja genov v živem organizmu, nam ponudi nasled
nje zaporedje Ptuj-G.Radgona-Murska Sobota-Maribor- 
Celje-Kranj-Kranjska Gora-Bled-Nova Gorica-Koper- 
Portorož-Ljubljana-Ptuj, kar znaša 785 kilometrov. 
Evolucija tako danes ni omejena le na živa bitja, saj je prav 
tako navzoča pri razvoju umetnih sistemov kot so avtomo
bili, proizvodni sistemi, računalniki. S poznavanjem in 
posnemanjem naravnih zakonitosti prihajamo do učink
ovitih pomagal in orodij, ki presegajo okvire klasične 
matimatike in posegajo v območje, ki je do nedavnega pri
padalo izključno človeški intuiciji. Uporabnost tovrstnih 
metod je neverjetno široka, saj so že danes nepogrešljive 
pri napovedovanju vremena, vodenju robotov, vodenju 
zapletenih tehnoloških sistemov, napovedovanju borznih 
gibanj...
Pa vendar je samo še eno od orodij, ki je koristno le to li
ko, kolikor ga znamo in želimo koristno uporabiti.

Albert Korošec

Mesto Bled Celje G. Radgona Koper Kranj Kranjska Gora Ljubljana Maribor Murska Sobota Nova Gorica Portorož
Bled 128 220 158 29 15 54 179 238 102 178
Celje 92 178 99 135 74 51 110 184 195
G. Radgona 270 191 227 166 41 18 276 290
Koper 129 185 104 229 288 95 18
Kranj 36 25 150 209 141 149
Kranjska Gora 85 210 269 116 207
Ljubljana 125 184 116 122
Maribor 59 235 249
Murska Sobota 294 308
Nova Gorica 114
Portorož



Na pomoč, pomlad prihaja!
Pomladno sonce s svojimi prvimi žarki prebudi življenje v naravi. Mnogi menijo, da se ravno v tem času prebujamo tudi ljudje iz t. i. zimskega 
spanja in zaradi tega potrebujemo kar nekaj časa, da se privadimo na nove pogoje življenja. Soočimo se s t. i.. spomladansko utrujenostjo. Le
te pa seveda sploh ne boste opazili, če vas v tem času v srce zadene Amorjeva puščica in boste zaljubljeni do ušes in še čez. Za vse tiste, ki 
pa te sreče to pomlad ne boste imeli, pa ponujamo nekaj koristnih nasvetov o tem, kako se lažje spopasti s spomladansko utrujenostjo.

ZDRAV
O
O TALUM

Aktivnosti za zdravje

Rekreacija

Zgodnji spomladanski dnevi so pravi čas 
za obujanje starih, morda pozimi tudi 
malce pozabljenih navad. Vsekakor bo zelo 
dobrodošel sprehod ali pa krajši umirjen 
tek po svežem zraku. Nikar se ne odpravite 
le po nakupih, kajti pravi zrak je le v nara
vi, gozdu. Morda se celo odločite in nabe
rete spom ladanskih cvetic. Lahko se 
odločite tudi za kolesarjenje ali plavanje, 
če vam ti dve obliki rekreacije bolj ustreza
ta. Pomembno je le, da zberete dovolj volje 
in moči, da se odpravite na svež zrak.

Sončna svetloba

Sonce je neskončen vir pozitivne energije 
in največo napako naredimo, če ga ne 
izkoristimo. Že nekajminuten sprehod pod 
sončnimi žarki nas lahko popolnoma pre
porodi. Še najbolje je, če se na sprehod 
odpravimo okrog poldneva. Če to ni 
mogoče med tednom, si nekaj prostih 
minut samo zase vzemite konec tedna.

Poživljajoče kopeli

Topla in aromatična kopel je lahko zelo 
poživljajoča. Natočite si v kad toplo vodo. 
Temperatura vode naj se giblje od 35 do 
38 stopinj Celzija. V vodo kanite nekaj 
kapljic (od 5 do 10) eteričnega olja 
rožmarina, ki je znano po tem, da poživlja 
in požene kri po žilah.
Podoben učinek imajo tudi eterična olja 
agrumov: limone, pomaranče in mandari
ne, ki vas bodo sprostila in povsem spre
menila, na bolje seveda. V kopeli uživajte 
od 15 do 20 minut., po možnosti dvakrat 
tedensko. Kar naenkrat boste polni energi
je in pozitivnih idej ter nobena naloga ne 
bo pretežka.

Prhanje

Ko ste utrujeni in nejevoljni, vam ponava
di pade tudi krvni pritisk. Občutek imate, 
da boste kar sredi belega dneva zaspali in 
življenje ter pomembni dogodki gredo 
mimo vas, ne da bi se tega sploh dobro 
zavedali. Zdravilo za vašo utrujenost je 
voda. Že nekdanji duhovnik in naravni 
zdravilec Kneipp je svetoval izmenično 
prhanje z mrzlo in toplo vodo za premago
vanje slabe volje in utrujenosti. Če za 
jutranje prhanje nimate dovolj časa, si za 
boljšo prekrvavitev natočite mrzlo vodo v 
umivalnik, kamor nekajkrat 
zaporedoma potopite roke. Razliko boste 
opazili že zelo hitro.

Počitek

Tudi spanje in počitek sta zelo pomembna. 
Znanstveniki so ugotovili, da bi moral vsak 
odrasel človek dnevno spanju nameniti od 
7 do 8 ur. Vendar smo ljudje različni. 
Mnogim tako zadostuje že 6 ur kvalitetne
ga spanca, drugi pa so utrujeni, kadar 
spijo dlje kot 8 ur. Prisluhnite spalnim 
potrebam svojega telesa in jim  sledite in 
kaj kmalu boste ugotovili, da vaša utruje
nost izginja.

Čiščenje organizma

Pozimi še rajši in pogosteje grešimo s pre
hrano kot sicer. Kilogrami so vsaj za neka
tere neusmiljeni in se kopičijo tam, kjer si

jih  najmanj želimo in pričakujemo. Ob 
toplejših spomladanskih dneh pa poleg 
načina življenja menjamo tudi garderobo. 
Ključno vprašanje, ki se pogosto pojavi, je, 
kako se kilogramov znebiti. Zaužijte čim 
več tekočine, vsaj dva litra dnevno. Pijte 
zeliščne čaje. Pripravite si jih  iz tistih 
zelišč, ki odvajajo vodo. To so kopriva, 
preslica, tudi bezeg. Čaj pijte nesladkan. V 
pomoč vam bo tudi zelenjavna juha z veli
ko peteršilja. Peteršilj namreč povzroči 
večje odvajanje vode. Juhe ne solite 
preveč, kajti sol nase veže vodo in s 
povečanim odvajanjem vode ne bo nič. 
Hkrati pa poskrbite tudi za redno telesno 
vadbo. Veliko boste storili že, če boste 
popili veliko zeliščnega čaja in s tem 
pošteno očistili svoje telo.

Dišave in vonjave

Da vam bodo dišave in vonjave v pomoč 
pri vašem boju s spomladansko utrujenos
tjo, uporabljajte eterična olja. Zelo prijetni 
in aromatični so vonjilimone, pomaranče 
in mandarine. Izbrano eterično olje kanite 
na vrh posebne posodice, olje, razredčeno 
z vodo, pa segrejete s svečko. Osvežujoč 
vonj bo v prostoru ostal dlje časa in vam 
pomagal vzdrževati dobro razpoloženje.

Zdrava prehrana

Zimska prehrana je bolj revna z vitamini in 
mineralnimi snovmi. Zato izkoristite vsako 
spomladansko priložnost za popestritev 
jedilnika s sezonsko zelenjavo ali sadjem. 
Vsak dan pojejte vsaj eno jabolko, na 
vašem jedilniku pa naj ne manjkajo kore
nje, čebula, krompir in vsa druga zelenja
va, ki vsebuje veliko vitaminov in mineral
nih snovi. V spomladanskih dneh so izje
mno priporočljivi tudi vitaminski napitki.

http://pinkponk.com Nataša Sorko



Zbirka Talum v Jakopičevi 
galeriji v Ljubljani

Kdo ve, ali bi bila Zbirka Talum tako bogata, če se v začetku devet
desetih let ne bi odločili za organizacijo likovne kolonije, kamor vsako 
leto radi prihajajo ugledni likovni ustvarjalci. Kolonija je ponavadi 
septembra in traja teden dni. Umetniki imajo popolno svobodo v 
ustvarjanju. Vsako leto dela razstavijo, Talumu pa vsak udeleženec 
podari vsaj eno svojih del.

V desetih letih, to liko  je  b ilo  ko lo n ij, je 
sode lova lo  več kot 50 avtorjev, zato je 
T a lu m o va  zb irka  ze lo  razno lika . 
Poseben poudarek ji da je jo  avto rji, ki 
so povezani s P tujem  in oko lico , ker so 
tuka j dom a ozirom a so tuka j ro jeni. To 
so znana imena Dušan Fišer, Stojan 
Kerbler, Dušan K irb iš, Tom až Plaveč 
in V ik to r Rebernak.
Posebnst Ta lum ove zb irke  so fo tog ra 
fije  S tojana Kerblerja, ki je  ve lik  del 
svo jega  fotografskega opusa posvetil 
tova rn išk i fo to g ra fiji.
V  kata logu, ki je izšel ob o tvo ritv i raz
stave je dr. M arje ta  C ig lenečki pouda
rila , da sod i Ta lum ova  zb irka  med 
“ pom em bne um etn iške  zbirke, kakršne 
zadnja leta nas ta ja jo  v S lo v e n iji. 
Pomen takšn ih  zbirk za nacionalno  
identite to  je  neprecenljiv . Vsaka od teh 
zb irk  si je zaradi posebnosti v zb ira ln i 
p o l it ik i p r id o b ila  poseben  značaj. 
Z b irko  Talum  sestav lja jo  dela sodobne 
slovenske likovne  us tva rja lnos ti devet
desetih let 20. in začetka 21. stoletja . 
Večina zastopanih  avto rjev se uvršča 
m ed s re d n jo , m la jšo  in n a jm la jšo  
g e n e ra c ijo  s lo v e n s k ih  us tva rja lce v . 
Z b irka  se po eni strani pos tav lja  z deli 
v rhu nsk ih  in u ve ljav ljen ih  s lovensk ih  
ustvarja lcev, po d rug i s tran i pa z izvrs
tn im  izborom  del p redstavlja  likovno  
m oč p tu jske g a  o ko lja , ki ga bo 
m ogoče uvrščati v nacionalne  p reg le

de tud i

in prav s pom oč jo  zbirke T a lu m ’’
Izbor del za razstavo v L ju b ljan i so p r i
p rav ili dr. M arjeta C ig lenečki, Dušan 
Fišer, S tojan Kerbler in Darko Ferlinc, 
ki je ob likova l tud i katalog razstave in 
za katerega bi lahko rekli, da skrb i za 
zb irko , ki je postavljena po hod n ik ih  in 
p isarnah upravne zgradbe in tis ta  dela, 
ki so sk rb n o  pop isana  v depo ju  
Talum a.

Z b irko  Talum  je v L ju b ljan i na o tvo ri
tv i predstavila  dr. M arjeta C ig lenečki, 
k ogledu pa je  š tevilne  obiskova lce  
povab ila  č lan ica  uprave Talum  B rig ita  
A č im o v ič  in poudarila : ’’ M ogoče  izg le 
da nenavadno, da podje tje , ki se ukva
rja  s p ro izvodn jo  in predelavo a lu m i
n ija , podp ira  nasta janje um e tn išk ih  
del in razvoj um etnosti. Vendar se 
nekdo v tej državi m ora zavedati, da so 
um e tn iška  de la  nu jna  in po trebna  
sestavina našega ž iv ljen ja . V Ta lum u 
se tega zavedamo, zato delo in p riza
devanja um e tn ikov  že leta podp iram o. 
Zaradi n jih , predvsem  pa zaradi nas, 
za nas. N jihova  dela krasijo  naše p ro 
s to re  in h od n ike , da jih  v id im o , 
ču tim o , da nam dajejo  navdih, nove 
ide je ” in končala  “danes jih  dajem o na 
ogled vam, da preko n jih  obču tite  
delček dož iv ljan j v Ta lum u .”

Vera Peklar

Zahvala

Za vedno je zaspal naš dragi oče, tast in dedek

J o že  Z a jš e k , st.
Iz Stanošine 6 pri Podlehniku

Zahvaljujemo se nekdanjim sodelavcem in prijateljem za 
spremstvo in slovo na domu ter Konferenci sindikatov 
Taluma.

Žalujoči: njegovi štirje sinovi, snahe, vnuki in vnukinje.
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